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细胞色素p450家族基因多态性与他莫昔芬临床疗效的关系
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Research advances on the relationship between cytochrome p450 family gene
polymorphism and tamoxifen clinical efficacy
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目前，他莫昔芬广泛用于雌激素受体阳性的乳腺癌患者，可大幅度降低患者的复发和死亡，已成为抗雌激素治疗的

标准用药。p450酶系是他莫昔芬代谢的关键酶，从而影响他莫昔芬的治疗效果。临床上对他莫昔芬治疗的个体反应

性存在高度差异，可能与p450家族基因多态性有着密切联系。本文主要对CYP2D6、CYP3A4/5、CYP2C19基因的多

态性与他莫昔芬的代谢及疗效之间的关系进行简要阐述。

Tamoxifen is widely used in breast cancer patients with positive estrogen-receptor, it can significantly reduce

the recurrence and mortality of the patients, and becomes the standard drug for anti-estrogen.The p450

enzyme is a key enzyme in tamoxifen metabolism, which affects its therapeutic effect. However,there was a

high degree of variation in the reaction between individuals to tamoxifen,which was closely related to the gene

polymorphism of the p450 family.In this paper,the relationship between the polymorphism of

CYP2D6,CYP3A4/5,CYP2C19 gene and the metabolism and efficacy of tamoxifen was briefly described.
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